
  

PRESS RELEASE 

Coordinated responses key to preserve stability in West Africa 
 

New York, 10 July 2013- Said Djinnit, the Special Representative of the Secretary-General 

(SRSG) for West Africa, today briefed the Security Council on the activities of the United Nations 

Office for West Africa (UNOWA) over the past six months. He also presented an overview of the 

most recent developments related to peace and security in the sub-region. 

 

“The West African sub-region continues to face multiple political and security challenges mainly 

linked to transnational organized crime, piracy and terrorist activities as well as election-related 

tensions in some countries”, Said Djinnit stated, adding that three zones of instability are 

observed in West Africa, namely in the Sahel region, in the Mano River, and in the Gulf of Guinea. 

On the humanitarian situation, he noted that the sub-region continues to be characterized by food 

insecurity and malnutrition, in the face of dwindling funding. He raised serious concerns on the 

complex and trans-border nature of the challenges posed by extremists groups and terrorist 

organizations. 

 

The head of UNOWA called for coordinated efforts to tackle sources of instability. He therefore 

commended the commitment displayed by the leaders of the Economic Community of West 

African states (ECOWAS) to enhance their cooperation and review their collective peace and 

security architecture, drawing lessons from the crisis in Mali and its regional dimension. 

 

Turning to the recent contributions by UNOWA in supporting the political dialogue in Guinea, as 

well as on the demarcation process of the boundary between Cameroon and Nigeria, SRSG Djinnit 

observed that “Dialogue remains the most appropriate means for addressing disputes and 

preventing conflicts”.  

 

With regard to Guinea, Said Djinnit emphasized that the 3 July Agreement on legislative elections 

has defused the mounting tension that had threatened social and national cohesion. He thanked 

the Security Council, the Guinea Configuration of the Peace Building Commission and other 

international, regional and bilateral partners for their support to the efforts that he has deployed, 

as International Facilitator together with the national facilitators, aimed at restoring dialogue and 

promoting an agreement between the parties. 

 

In his capacity as Chairman of the Cameroon-Nigeria Mixed Commission, he highlighted 

significant progress in the demarcation of the boundary between the two countries as a result of 

the good offices and confidence building process led by the United Nations. “While the boundary 

demarcation has significantly progressed, the Bakassi process will soon come to an end”. He 

announced that the Follow-up Committee of the Greentree Agreement on the Bakassi Peninsula 

will hold its last meeting in the margins of the next General Assembly in New York. 

 

“While the situation in West Africa remains at a crossroads, I remain committed to building on the 

excellent cooperation and partnership that were forged with the UN entities in West Africa, the 

ECOWAS, other regional organizations including the African Union and the Mano River Union as 

well as other stakeholders in promoting peace and stability,” Said Djinnit concluded. He 

underlined that the continued attention of the United Nations and Security Council to regional 

efforts remains essential towards achieving lasting peace, stability and development in the ub-

region. 
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COMMUNIQUE DE PRESSE 
Des réponses coordonnées pour préserver la stabilité en Afrique de l’Ouest 

 

New York, 10 Juillet 2013- Said Djinnit, le Représentant spécial du Secrétaire général (RSSG) 

pour l’Afrique de l’Ouest, a informé le Conseil de Sécurité sur les activités du Bureau des Nations 

Unies pour l’Afrique de l’Ouest (UNOWA) au cours des six derniers mois. Il a aussi donné un 

aperçu des récents développements dans la sous-région en matière de paix et de sécurité.  
 

“L’Afrique de l’Ouest continue de faire face à de nombreux défis politiques et sécuritaires, 

essentiellement liés à la criminalité transnationale organisée, à la piraterie et aux activités 

terroristes, ainsi qu’à des tensions liées aux élections dans certains pays », a déclaré Said Djinnit, 

en identifiant trois zones d’instabilité en Afrique de l’Ouest : la région du Sahel, la région du 

fleuve Mano et le Golfe de Guinée. A propos de la situation humanitaire, il a noté que la sous-

région est toujours en situation d’insécurité alimentaire et de malnutrition, tandis que les sources 

de financement tendent à diminuer. Il a aussi fait part de ses fortes préoccupations sur la nature 

complexe et transfrontalière des défis que posent les groupes et organisations terroristes.  
 

Le chef de l’UNOWA a plaidé pour une coordination des efforts pour faire face à instabilité en. Il a 

salué l’engagement des leaders de la Communauté Economique des Etats d’Afrique de l’Ouest 

(CEDEAO) à coopérer d’avantage et à renforcer leur architecture commune de paix et de sécurité, 

en tirant les leçons de la crise malienne et de sa dimension régionale.  
 

Revenant sur les récentes contributions de l’UNOWA en soutien au dialogue politique en Guinée et 

au processus de démarcation de la frontière entre le Cameroun et le Nigeria, le RSSG Said Djinnit 

a souligné que le “dialogue demeure la voie la mieux indiquée pour résoudre les différends et 

prévenir les conflits ».    
 

En ce qui concerne la Guinée, Said Djinnit a indiqué que l’accord du 3 juillet sur les élections 

législatives a permis de désamorcer les sérieuses tensions qui ont menacé la cohésion sociale et 

nationale. Il a remercié le Conseil de Sécurité, la Configuration Guinée de la Commission de 

Consolidation de la paix, ainsi que les partenaires internationaux, régionaux et bilatéraux pour le 

soutien qu’ils ont apporté aux efforts qu’il a déployés en tant que facilitateur international avec 

les facilitateurs nationaux, afin de rétablir le dialogue et promouvoir un accord entre les parties.  
 

En sa qualité de Président de la Commission Mixte Cameroun-Nigeria, il a mis en exergue les 

progrès significatifs réalisés dans la démarcation de la frontière entre les deux pays, attribuables 

aux bons offices et aux mesures de restauration de la confiance menées par les Nations Unies. 

«Tandis que la démarcation de la frontière progresse de manière significative, le processus de 

Bakassi arrivera bientôt à son terme». Il a annoncé que le Comité de suivi de l’Accord de 

Greentree relatif à la Péninsule de Bakassi tiendra sa dernière réunion en marge de la prochaine 

Assemblée Générale à New York. 
 

“Alors que l’Afrique de l’Ouest est plus que jamais à la croisée des chemins, je m’engage à 

consolider l’excellente coopération et le partenariat avec les entités onusiennes en Afrique de 

l’Ouest, la CEDEAO et d’autres organisations régionales et continentales, notamment l’Union 

Africaine et l’Union du Fleuve Mano, entre autres en vue de promouvoir la paix et la stabilité», a 

conclu Said Djinnit. Il a souligné que l’attention continue des Nations Unies et de son Conseil de 

Sécurité demeure cruciale pour la poursuite des efforts en faveur de la paix, de la stabilité et du 

développement dans la sous-région. 
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